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روزنوشت

لبخند؛ پاسخ وزیر به بحران فوتبال

مهدی تاج، اعضای هیات رئیســـه فدراســـیون فوتبال و گرشاسبی، 

مدیرعامل پرسپولیس که بازنشسته هستند، تاکید کرده اند منتظر اعلام 

نظر وزیر هستند تا تکلیف شان مشخص شود. با این حال، هنوز خبری 

از واکنش رسمی وزارت ورزش نیست. دیروز سلطانی فر در حاشیه مراسم 

افتتاح زورخانه بین المللی شهید لنگری زاده کرمان در جمع خبرنگاران 

و در پاسخ سوالی درباره وضعیت تاج و گرشاسبی و اینکه منتظر اعلام 

نظر وزیر هستند، تنها با لبخندزدن عبور کرد و پاسخی نداد. 

استعفای دو مدیر بازنشسته استقلال 

پیرو قانون منع به کارگیری بازنشســـتگان، 15 آذر آخرین فرصت مدیران 

و مســـئولان بازنشسته برای استعفا و کناره گیری از سمت هایشان است. 

در همین راستا، اکبر ملکی و جواد قراب، دو عضو بازنشسته هیات مدیره 

باشـــگاه استقلال استعفای خودشان را اعلام کردند تا از سمت های خود 

کناره گیری کرده  باشند. استعفای آنها همانند اعضای بازنشسته هیات مدیره 

پرسپولیس، روز پنجشنبه به وزارت ورزش و جوانان داده شده است. 

گرشاسبی هست اما امضا نمی کند

حمیدرضا گرشاسبی، مدیرعامل باشگاه پرسپولیس می گوید تا زمانی 

که ابلاغی برای فرد دیگری صادر نشود، به کارش در این باشگاه ادامه 

می دهد اما سندی را امضا نمی کند. وی به ایسنا گفت: »من برای اینکه 

کارها روی زمین نماند، در باشـــگاه هستم و درباره ادامه فعالیت خود 

منتظر نظر وزارت ورزش و جوانان هستم اما برای احترام به قانون منع 

به  کارگیری بازنشستگان سندی را امضا نمی کنم.« 

واکنش قلعه نویی به ماجرای پرچم ژاپن

بعد از جنجال هواداران تراکتورســـازی در تهران با بردن پرچم ژاپن به 

ورزشگاه آزادی در جریان بازی با پرسپولیس و تشویق تیم کاشیما، مدتی 

است که در ورزشگاه های مختلف شاهد تکرار این حرکت هستیم. امیر 

قلعه نویی، سرمربی سپاهان که سال ها مربی استقلال بوده اما نسبت 

به این حرکت واکنش نشـــان داد. وی در نشست خبری پیش از بازی 

پرســـپولیس، گفت: »این حرکت لوس آوردن پرچم ژاپن به ورزشگاه را 

نمی پســـندم. پرچم سپاهان به این قشنگی، آن را به ورزشگاه بیاورید. 

ما کشـــوری هســـتیم که قدمت و فرهنگ داریم و این لوس بازی ها در 

حد فرهنگ ایران نیست. « 

بازگشت غیرممکن تیام به استقلال

امیرحسین فتحی، مدیرعامل استقلال تاکید کرد که امکان بازگشت 

مهاجـــم نیجریه ای به این تیم وجود ندارد. وی به فارس گفت: »تیام از 

استقلال رفته و با یک باشگاه دیگر قرارداد دارد. اگر شرایط داشت، در 

استقلال می ماند ولی او هیچ گونه آمادگی برای بازگشت به استقلال 

ندارد و ما هم در این بین نمی توانیم او را جذب کنیم.« 

بست نشینی در سفارت فیفا
تعلیق می شـــویم یا نه؟  

معلـــوم نیســـت. قصه 

خیلـــی ســـاده تر از این 

حرف هاست. اگر آدم ها 

به میل خودشان استعفا 

بدهند، تعلیق نمی شـــویم. اگر آدم ها به زور استعفا بدهند و بعد به فیفا 

گزارش بدهند که »آی خارجی ها! چه نشســـته اید کـــه دولت به زور ما 

را برکنار کرد« تعلیق می شـــویم. تجربه نشـــان داده اگر این آقایان اهل 

استعفای داوطلبانه بودند تا الان با زبان خوش کنار می آمدند. حالا که 

کنار نیامده اند، یعنی قصد کوتاه آمدن ندارند. همین چندسال پیش بود 

که آقای تاج به محض اینکه پایش را به فدراسیون فوتبال گذاشت، ده ها 

نفر را به عنوان بازنشسته از فدراسیون کنار گذاشت. چطور آن موقع هیچ 

کسی دلش به لرز نمی افتاد که تعلیق می شویم؟این وسط فقط یک سوال 

هســـت. آدم ها چگونه تصمیم می گیرند؟ چطور می شود که وقتی پای 

شـــعار باشد، همه فدایی وطن و نظامند و اگر بگویی یک آهنگ بخوان، 

خبردار می ایســـتند و داد می زنند: »وطنم، وطنم، وطنم« ولی پای عمل 

که می رسد، می روند زیر پرچم بیگانه؟ تو بگو پرچم فیفا. فرقش با پرچم 

روسیه و انگلیس و آمریکا و... چیست؟ این هم پرچمی است که مال ما 

نیست. رفتن زیر پرچم فیفا و  ای اف سی با پناه بردن به سفارت روسیه در 

زمان قاجار چه فرقی دارد؟ واقعا چه فرقی هست بین این دو؟ در هر حالت 

زیر بیرق دیگری می ایستی. و تازه اینجا نه ترس جان داری، نه ترس مال 

داری، نه خطری تهدیدت کرده. میزت را می خواهند به حق و قانون از تو 

بگیرند. زیر و روی این میزها چه خبر است؟ روی این میزها مگر چه نانی 

می دهند؟ ناهارخوردن روی این میزها مگر چه مزه ای دارد؟ چه خبر است؟ 

روی این میزها مگر چه غذایی می خورند که تعلیق شدن کشور برایشان 

خوشایندتر است تا ترک خدمت؟ چند سال تان است؟ چقدر از عمرتان 

مانده؟ چند سال دیگر دارید؟ چقدر مگر برایتان این پست ها مهم است 

که می خواهید این سال های باقی مانده را مثل علی آبادی سپری کنید؟ 

یادتان هســـت؟ همان مسئول تعلیق فوتبال ایران در 2006؟ کجاست 

حالا؟ چه کسی تحویلش می گیرد؟ در کجا دعوتش می کنند؟ در کدام 

نهاد ورزشی به رویش باز است؟ کدام روزنامه از نظراتش به عنوان کارشناس 

اســـتفاده می کند؟ در کدام خانه اهل ورزش دعوت دارد؟ فرجامش چه 

شد؟ هرکه می خواهد علی آبادی شود بفرماید جلو؛ حب و بغض شخصی 

را از جیب فوتبال ایران پرداخت کند، برود در لیست سیاه خاطره ها، گم 

شود در پیچ وخم تاریخ و دیگر با ذره بین هم نشود پیدایش کرد. هرکسی 

دلش بست نشستن را در سفارت فیفا می خواهد بسم الله! تعلیق مان کنید 

برادران بازنشسته. این همه از خودی خوردیم، این هم از شما!

خبرهای تازه درباره تعلیق فوتبال ایران به گوش می رسد. 

خطری که به نظر می رسد جدی تر شده، اما همه چیز کمی 

عجیب به نظر می رســـد. عجیب اســـت که به یکباره همه 

چیز رنگ و بوی جدی به خود گرفته. شـــاید کمی غیرقابل 

باور باشد که فیفا با گمانه زنی رسانه ها بخواهد فدراسیون 

فوتبال کشوری را تعلیق کند، اما هیچ چیز دور از انتظاری 

وجـــود ندارد. همان طور که کمی قبل تر و در اتفاقی نادر، 

فدراسیون فوتبال ایران از سوی AFC تهدید به مجازات یا 

همان تعلیق شد. عجیب و نادر از این جهت که کنفدراسیون 

فوتبال هیچ قاره ای صلاحیت تعلیق فدراسیون فوتبال عضو 

خود را ندارد و این مساله در اختیار فیفاست. 

  با فیفا نامه نگاری شده؟

مهدی تاج از روز پنجشنبه به محل کار خود در فدراسیون 

فوتبال مراجعه نکرده است. در کنار این موضوع محمدرضا 

ســـاکت هم از دبیرکلی فدراسیون فوتبال کناره گیری کرد 

تا مهدی تاج با حکمی، ابراهیم شـــکوری را به سرپرستی 

دبیرکلی فدراسیون منصوب کند. حالا حاضرنشدن مهدی 

تاج در محل کارش این طور تلقی شده که او با فشار دولت 

تـــرک کار کرده و به همین دلیل، فیفـــا می تواند به ماجرا 

ورود کند، اما آیـــا فیفا واقعا تصمیمی برای تعلیق فوتبال 

ایران گرفته است؟ معمولا تعلیق یک فدراسیون پروسه ای 

طولانی مدت دارد و به این سادگی ها صورت نمی گیرد، اما 

در یک صورت می توان این موضوع جدی را کمی جدی تر 

گرفت. اینکه برخی در این خصوص با فیفا نامه نگاری کرده 

و همه اطلاعات را در اختیار فیفا قرار داده باشند. 

  در انتظار واکنش وزیر ورزش

ایـــن گمانه زنی مطرح شـــده که فیفا روز دوشـــنبه نامه 

تعلیق فوتبـــال ایران را صادر خواهد کرد. مســـاله ای که 

اگر رقم بخورد، تمام فعالیت های بین المللی فوتبال ایران 

را تحت الشـــعاع قرار خواهد داد.  این درحالی اســـت که 

گفته می شود سازمان بازرســـی قصد دارد روز دوشنبه به 

ماجرای فدراسیون فوتبال و مدیران بازنشسته اش به طور 

رسمی ورود کند آن هم در شرایطی که ظاهرا مشکل ابقای 

تاج حل نشده و همزمانی تاریخ این ماجرا با شایعه انتشار 

نامه فیفا ابهـــام زیادی ایجاد می کند.  برخی این روزهای 

فوتبال ایران را با ســـال 2006 مقایسه می کنند؛ اتفاقی 

کـــه پس از جام جهانی آلمـــان رخ داد و محمد دادگان با 

دخالت های دولت وقت از فدراسیون فوتبال کنار گذاشته 

شد که فیفا سریعا فوتبال ایران را تعلیق کرد. اما جالب است 

که آن زمان، همه چیز علنی صورت گرفت و محمد علی آبادی 

برای برکناری تاج نامه رسمی زده بود، اما اکنون هیچ اتفاقی 

عملا صورت نگرفته اســـت. با اینکـــه مهدی تاج و اعضای 

هیات رئیســـه فدراسیون فوتبال پس از دو بار نامه نگاری با 

وزیر ورزش منتظر پاسخ او هستند تا مشخص شود دولتی 

هســـتند یا خصوصی و قانون منع به کارگیری بازنشسته ها 

شامل حال آنها می شود، اما وزیر ورزش پاسخی نداده است. 

پاسخ دادن وزیر و احتمالا این پاسخ که شما دولتی هستید 

و باید بروید، مسلما می تواند باعث تعلیق فوتبال ایران شود. 

دقیقا چیزی شـــبیه به زمانی که علی آبادی تصمیم گرفت 

دادگان را کنار بگذارد، اما این بار وزیر ورزش هیچ چیزی را 

کتبا به فدراسیون فوتبال نداده است. 

  خطر بزرگ تر؛ سلب امتیاز

در کنار تمام این بحث هـــا این موضوع نیز وجود دارد که 

حتی درصورت تعلیق، فوتبال ایران فعالیت هایش متوقف 

نمی شـــود و تیم ملی از جام ملت ها کنار گذاشته نخواهد 

شـــد. مانند جام ملت های 2007 که امیر قلعه نویی، تیم 

ملی را با کمیته انتقالی فدراســـیون فوتبال به جام ملت ها 

برد و فدراسیون آن زمان هم تعلیق بود. اما فرق هایی در این 

بین وجود دارد. آن زمان اساسنامه فدراسیون فوتبال هنوز 

نوشته نشده بود و دخالت دولت در فوتبال بدون اساسنامه 

صورت گرفت که فیفا هم به همین دلیل با کمیته انتقالی 

تصمیم گرفت فدراســـیون فوتبال ایران به کار خود ادامه 

دهد. با این حال اکنون نه تنها فدراسیون فوتبال اساسنامه 

دارد بلکه پس از یک بار تعلیق، خطر سلب امتیاز نیز وجود 

دارد. یعنی این بـــار فیفا فقط فعالیت های فوتبال ایران را 

معلق نخواهد کرد بلکه امتیاز ایران را در فیفا از بین می برد 

که بازگرداندن امتیاز کاری به مراتب دشوارتر از  بازگرداندن 

تعلیق است. یعنی با این شرایط هیچ بعید نیست تیم ملی 

از جام ملت ها کنار گذاشته شود و باشگاه ها نیز حق حضور 

در لیگ قهرمانان آسیا را نداشته باشند. آنچه مسلم است 

خطر افتادن تاج از ســـر فوتبال ایران، جدی تر از همیشه 

است، اما عجایبی هم در این زمینه وجود دارد که شاید در 

شماره های بعدی به آن بیشتر بپردازیم!

خبراحتمالتعلیقفوتبالچرامنتشرشد؟

جنگ روانی برای جلسه سازمان بازرسی؟!

محصول اســـتعدادیابی های گاه به گاه علی دایی؛ تصویری که از او 

در صباباتـــری داریم، تصویر یک هافبک انرژیک و پرتلاش اســـت و 

البته اخراجش در بازی با اســـتقلال تهران. فرشید باقری در همان 

سال اول اما آنقدری خوب بود که انتهای فصل مشتریان بسیاری را 

خواهان خود ببیند. باقری برخلاف دیگر هافبک های دفاعی ایران 

ایســـتا و کند نبود؛ جابه جایی های سریع داشـــت، با گام هایی بلند. روی هوا هم خوب بود. همه ویژگی ها برای 

بدل شـــدن به هافبکی تمام عیار را داشت. پاسور خیلی خوبی نبود و گمان می رفت این نقیصه را برطرف خواهد 

کرد. انتهای آن فصل گفتند که با پرسپولیس قرارداد بسته است، هنوز آنچنان شناخته شده نبود، اما وقتی چشم 

برانکو را گرفته باشـــد، حتما خوب است. فرشید سر از استقلال درآورد، با پیراهن استقلال عکس یادگاری گرفت 

و به استقلال منصوریان پیوست. 

  فصل کابوس وار

حواشـی امـا از همـان روز آغـاز شـد. گفتنـد قراردادش با اسـتقلال سـنگین اسـت؛ 900 میلیون تومـان، آن هم 

در حالـی کـه فصـل قبلـش بـا 150 میلیـون در صبـا بـازی کـرده بـود. حتـی برخـی مقامـات ورزش، 

وقتـی دربـاره هزینه هـای زیـاد اسـتقلال می گفتنـد، اشـاره ای هـم بـه مـورد باقـری کردند. شـاید 

همیـن مسـاله بـود کـه فشـارها را روی او افزایـش داد. فصـل اول کابـوس وار بود. فرشـید هیچ گاه 

قـد راسـت نکـرد، سـردرگم بـازی می کـرد، بـا پاس های اشـتباه بسـیار. آنقـدری فشـار رویش بود 

که وقتی در بازی آخر فصل با شـوتی زیبا دروازه سـپاهان را باز کرد، زار زار گریسـت. در اسـتقلال 

آن سـال مهـر ندیـد، نـه از کادر فنـی و نـه از هـواداران. می گفتنـد اولیـن خروجـی اسـتقلال 

اسـت. امـا ماند. شـاید کسـی نمی دانـد چرا. 

  مزد صبوری

فصـل بعـد شـرایط تغییـر نکرد، اما نـه آنچنانکه باید. زیر سـایه امید ابراهیمی 

بـود و در اسـتقلال دیـده نمی شـد. بـا آمـدن شـفر اوضـاع کمـی بهتـر 

شـد. بیشـتر بـازی کـرد، کمـی بـا اعتمادبه نفـس بیشـتر و در اسـتقلال 

متحول شـده نیم فصل دوم پارسـال، او هم احیا شـد. سـطح فوتبالش 

در اسـتقلال را آشـکارا چندمرتبه ارتقا داد. داسـتان درخشـش فرشید 

اما امسـال شـروع شـد. حتی در روزهایی که استقلال خوب نبود، در 

روزهایـی کـه همـه از رفتن سـتاره ها شـاکی بودند، باقـری خوب بود. 

و حـالا در اواخـر نیم فصـل اول امسـال، او در بهترین فرم فوتبالی اش 

اسـت. آنقـدری خـوب که دیگر شـاید کسـی یـادی از امیـد ابراهیمی 

نمی کنـد. باقـری در بـرد پنج گلـه اسـتقلال در رشـت دو گل اول را بـه 

ثمـر رسـاند و عامـل بـه ثمـر رسـیدن گل به خودی حریف هم بـود تا نقش 

اول ایـن پیـروزی باشـد. حـالا او چیـز جدیـدی را هم بـه فوتبالش اضافه 

کـرده اسـت؛ اضافـه شـدن به خط حملـه. با بودن علـی کریمی در خط 

میانی، فرشـید باقری آزادی عمل بیشـتری پیدا کرده اسـت. او خیلی 

تکنیکی نیست، اما گام های بلند و سریعی دارد و انتقال ها را به خوبی 

و با سـرعت انجام می دهد. جایگیری هایش هم بسـیار مناسـب اسـت. 

در هـر دو صحنـه گل او بـه سـپیدرود در بهتریـن جـای ممکن بود. 

  گمشده استقلال

احیای اســـتقلال این روزها با تولد یک ستاره جدید برای آبی ها همراه 

بوده است. فرشید خیلی اهل جنجال نیست، شاید هنوز برای رسانه ها 

جذابیت ندارد، اما بخش اساسی است از آن چیزی که استقلال این روزها 

نیازش دارد؛ جنگنده، ســـریع و البته در خدمت تیم. حالا دیگر کســـی به 

خود اجازه نمی دهد این بازیکن را یکی از نفرات لیست مازاد بداند. یادمان 

نرفته آنقدر به او بی توجهی شـــد که پرسپولیس در دورانی که هافبک دفاعی 

نداشـــت، دنبال به خدمت گرفتنش بود، اما باقری ماند و خودش را با لباس 

آبی اثبات کرد. حالا او ســـتاره استقلال است و شاید خیلی زود درهای تیم 

ملی را هم به روی خود بازشده ببیند. 

وینفرد شفر، سرمربی تیم فوتبال استقلال بعد از زدن 5 گل به 

سپیدرود رشت در هفته پانزدهم لیگ برتر در کنفرانس خبری 

از بیژن طاهری، دســـتیار ایرانی خود بابـــت انجام تمرینات 

اختصاصی با فرشـــید باقری و آماده کردن این هافبک تشکر 

کرد. بازیکنی که در بازی با سپیدرود ستاره میدان بود و علاوه بر 

زدن دو گل، روی گل به خودی حریف هم نقش اصلی را داشت تا مرد اول بازی لقب بگیرد. در همین خصوص، 

ســـراغ مربی استقلال رفتیم تا درباره علت بالارفتن کیفیت بازی باقری صحبت کنیم. گفت وگوی »فرهیختگان« 

را با طاهری در ادامه می خوانید.

بردخیلیخوبیرامقابلسپیدرودبهدستآوردید.بازیچطوربود؟

خداراشکر توانستیم روند رو به رشد خودمان را ادامه دهیم و یک پیروزی با ارزش را کسب کنیم. بچه ها دراین بازی 

عملکرد بسیار خوبی داشتند و توانستیم به آن چیزی که می خواستیم برسیم. البته مهم این است که بتوانیم این 

روند را مقابل پدیده در بازی آخر نیم فصل اول تکرار کنیم. 

خیلیهامیگویندرویاروییباپدیدهسختترینبازیشمااست.

پدیـده، امسـال نتایـج خیلـی خوبـی گرفتـه و مقابل ما هـم به دنبال امتیاز اسـت. 

ایـن را بایـد قبـول کنیـم در لیـگ هیـچ بـازی سـاده ای وجـود نـدارد و همـه تیم ها 

بـرای موفقیـت تـلاش می کننـد. ایـن بـازی، آخریـن بـازی مـا در نیم فصـل اول 

اسـت و هواداران مـان حضـور خواهنـد داشـت، بـه همیـن دلیـل بایـد 

تـلاش کنیـم پیروز شـویم. 

شـــفردرکنفرانسخبریبعدازبازی،ازشـــخصشمابهخاطر

آمادهکردنفرشـــیدباقریتشـــکرکـــرد.رازموفقیتاین

بازیکنچیست؟

از شفر ممنونم که اینقدر به من لطف دارد. او مانند یک پدر 

در تیم است و هوای همه را دارد. من به عنوان مربی وظیفه 

دارم بازیکنان را برای مسابقات آماده کنم، به همین دلیل 

چند وقتی بود که با فرشید باقری به صورت اختصاصی 

کار می کردم. خداراشکر تلاشم ثمره داد و او توانست 

در دو بازی اخیر بهترین عملکرد را داشته باشد. من 

همیشه به او می گفتم تو بازیکن شوت زنی هستی و 

باید از این قابلیتت استفاده کنی. 

همینباعثشدهاوبعدازهرگلیکهمیزند،به

سمتشمابیاید؟

این نظر لطف باقری بود که چنین کاری را انجام داد. این کار 

او باعث شـــد خستگی در تن من نماند. بچه های ما، به یک همدلی 

و هماهنگی خوبی رسیده اند و اگر بتوانیم همین روند را ادامه دهیم، 

می توانیم مدعی قهرمانی باشیم. 

فکرمیکردیدبهسپیدرود،5گلبزنید؟

می دانستیم که بازی کردن در چمن مصنوعی سخت است و با توجه 

به اینکه بازی ها به صورت فشـــرده برگزار می شـــود، فکر نمی کردیم 

بازیکنان بتوانند در زمین حریف، 5 گل به ثمر برســـانند اما بچه ها از  

انگیزه بالایی برخوردار بودند و می خواستند در این بازی پیروز شوند. 

جابرانصاریهمبعدازمدتهابازیوگلزنیکرد.

از گلزنی او خوشحال شدم. او در این مدت خیلی تلاش می کرد و بالاخره 

توانست مزد زحماتش را بگیرد. در کل باید بگویم همه تیم در این چند 

بازی روند خوبی داشتند. 
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